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„20
Še pred uresničevanjem  nove 

kategorizacije dela na podlagi 
nove analitične ocene delovnih 
mest, m oram o opraviti ukrep, ki 
bo takoj učinkoval v sm eri iz
boljšanja odnosov m ed posam ez
niki in  njihovim i pravicam i iz 
dela.

V tem  prim eru  gre za ukrep, 
ki smo ga imenovali »20 — 20« 
in  ki nam  bi pom agal odpraviti 
nekatere prehodne pom anjkljivo
sti našega načina razdeljevanja 
sredstev za osebne dohodke. Ob 
upoštevanju nastalih  sprem em b 
v pogojih dela, m orajo  odgovor
ne službe uskladiti norm ative in 
odpraviti neskladnosti v razde
ljevanju osebnih dohodkov.

Iz tega im amo nalogo, da reši* 
mo naslednje:

— zagotovili bomo enake mož
nosti za preseganje norm e na 
vseh delovnih mestih,

— povečali bomo stim ulacijo 
za boljšo izrabo delovnega časa,

— uskladili bom o naš pravil
nik o delitvi dohodka in  osebne
ga dohodka s sam oupravnim  spo
razum om  za panogo lesne indu
strije,

— povečali se bodo osebni do
hodki za cca 2 % p ri povečanju 
kategorije za 25 % ali cca 7 % pri 
povečanju kategorije za 30 %,

— višje bomo vrednotili delov
ni čas, ker je  naše delo zahtev-

m

nejše in  dopolnjeno z modernim i 
stroji,

— poenostavili bomo način ob
računa osebnih dohodkov,

— ukinili bomo:
— 20 % dodatek na  osebne do

hodke iz posrednega dela
— 20 % dodatek na tehnične 

norme.
Svet za gospodarjenje s svetom 

za norm e je  sprejel sklep, da 
službe pripravijo  predlog za 
uskladitev norm ativov na novem 
nivoju in povečanje kategorij. 
In  sicer naj bi se norm e povi
šale v povprečju LIP Bled za 
okrog 22 %, kategorije pa  bi se 
povečale za okrog 30 %.

Iz tega sledi tudi poprečno po
višanje minimalnega osebnega 
dohodka za cca 10 %. Iz tega 
ukrepa pa m orem o po izkušnjah 
pričakovati tud i delno povečanje 
storilnosti.

Uravnavanje startov  norm ira
n ja  so naše službe že opravile. 
V tabelarnih pregledih so točno 
prikazane sprem em be in pričako
vani rezultati.

Pomen tega ukrepa je mnogo 
večji in globji kakor smo ga tu  
opisali: pozitivno učinkuje na 
boljšo izrabo delovnega časa in 
zagotavlja upravičeno večje oseb
ne dohodke te r uravnava med
sebojne odnose.

S tem  ukrepom  uresničujem o 
tudi nekatere naloge, ki bodo ko
ristile p ri analitični oceni delov
nih m est, istočasno pa se pribli
žujem o realnem u vrednotenju 
delovnega časa in dela p ri delov
nih pogojih.

J. H.

Opažni sistemi

Centralni delavski svet je spre
jel predlog in dne 17. novembra 
1973 naročil skupnim službam 
nalogo, da opravijo v prvem pol
letju 1974 analitično oceno delov
nih mest.

Potrebo, da opravim o analitič
no oceno delovnih mest, nareku
je jo  sprem enjeni in novi delovni 
pogoji na pretežnem  številu de
lovnih m est. Sprem em be povzro
ča nova tehnologija, nova s tro j
na oprem a in drugi pogoji.

Zaradi sprem in jan ja  pogojev 
dela, se sprem injajo  tud i odnosi 
v kategorizaciji delovnih m est in 
norm ativi vrednotenja dela. V 
zvezi s tem  pa neskladnost, ki 
m eji na nepravično razdeljeva
n je  osebnih dohodkov. Na neka
terih  delovnih m estih je  osebni 
dohodek mogoče lažje pridobiti, 
na nekaterih  pa sorazm erno tež
je. Pravičen način razdeljevanja 
osebnega dohodka pa m ora za
gotoviti razdeljevanje OD po de
lu in  odgovornosti.

Z analitično oceno delovnih 
m est določamo stopnjo  težavno
sti dela in mero odgovornosti. Iz 
rezultatov analitične ocene delov
nih  m est pa  dobim o izhodišča za 
pravilnejšo in objektivnejšo ka
tegorizacijo dela na posam eznih 
delovnih m estih in  s tem  razvr
stitev dela v kategorije.

Novi izdelki: V

V naši organizaciji združenega 
dela smo zadnje leto zelo pospe
šeno delali na razvoju kom plet
n ih  sistem ov za opaževanje pri 
betonskih delih. V današnjem  
času, ko je  industrijsk i način 
gradbeništva že v pravem  zam a
hu, je  potrebno razširiti naš 
asortim an iz opažne plošče na 
vse tiste elem ente opaža, ki tvo
rijo  celoto, seveda za vsak dolo
čen nam en uporabe posebej. Z 
zasnovam i francoske tehnične 
pomoči, s številnim i stiki z našo 
gradbeno operativo in  p rim erja
njem  že znanih tu jih  sistem ov 
nam  je  uspelo predstaviti dva 
lastna sistem a, in  sicer:

1. Velikotabelni opažni sistem 
»LOMO«

2. Stikalni opažni sistem 
»STIK-4«

Danes nekaj več o sistem u 
»LOMO«, prihodnjič pa se bomo 
seznanili s sistem om  »STIK-4«.

G radnja z arm iranim  litim  be
tonom  je  v velikem razm ahu 
prešla iz nizkih tudi na visoke 
gradnje in  po trebu je  ekonomič
ne rešitve opaževanja. Sodobna 
tehnika opaževanja teži s čim 
krajšim i časi postavitve opaža 
p rek riti čimvečje površine hkrati, 
ki se brez razstav ljan ja  prenaša 
na naslednjo fazo betoniranja. 
Take načine dela im enujem o 
»opaževanje velikih površin« od
nosno »velikotabelni opaž«.

LIP Bled je  z m ontažnim  
opažnim sistem om  »LOMO« raz
vil odgovarjajoč opaž za potrebe 
beton iran ja  velikih površin. S 
tem  sistem om  so opažarska dela 
na gradbišču povsem odpravlje
na, ker ostane sam o še montaža 
pre je tih  osnovnih elementov. Si
stem  »LOMO« je  bil prvič p rika
zan na jesenskem  zagrebškem

sejm u 1973. Zatem  je  bil p rak tič
no preizkušen na  dveh gradbi
ščih v L jubljani (zgradba In te r
europe in  zgradba velikega o tro 
škega vrtca), k je r so se v toku 
štirih  mesecev opaževale ravne 
stene in kom plicirani opaž dvi
galnega jaška. H krati je  b ila  v 
opažih stena dolga celo 16 m.

Glede obrem enitve na pritisk  
betona in  sestavljivost elementov 
se je  sistem  zelo dobro obnesel. 
Potrebne so bile nekatere dopol
nitve za boljše izkoriščanje p riti
skov p ri različnih uporabah. Do
polnitve in sprem em be so vneše- 
ne v končno form irani izdelek,

ki je  bil p redstavljen  na spom la
danskem  zagrebškem  sejm u 1974.

Skelet opažnega sistem a tvori 
osem osnovnih elementov, ki se 
na  podlagi kosovnice sestavljajo  
v standardne opažne elem ente

ali pa  v posebne opažne elemen
te.

Osnovni elem enti so:
1. opažne table (form ati po po

trebi — OT
2. vertikalni nosilec — VN-285
3. horizontalni nosilec — 

HN-128 in  HN-235
4. kotni nosilec — KN-114/114
5. vezni sklopnik — VS-110 in 

VS-160
6. kotni vezni sklopnik — 

KVS-105/105
7. objem ka — ON
8. spona z zagozdo — SZ
Osnova skeleta so prim arn i

(vertikalni) in  sekundarni (hori
zontalni) nosilci, k i so homogeni 
in  dim enzionirani tako, da je  po
veš izredno m ajhen (f =  1 mm) 
in  s tem  zagotavljajo izdelavo fi
ne planim etrične ploskve, spo
sobne za d irektne nanose finali- 
zacijskih m aterialov na stene.

Jedro  sistem a so tr ije  dim en
zionalno določeni velikotabelni 
opaži imenovani standardn i ele
m enti, dva za ravnino in  eden 
za kote, in  sicer:

1. standardni elem ent za ravni
ne — SE-250

2. standardni elem ent za ravni
ne — SE-100

3. standardn i elem ent za kote 
— KE-100/100.

Navedeni tr ije  veliko tabelni 
opaži omogočajo številne sestav
ne kom binacije, predvsem  tiste, 
ki so najbolj pogoste v stano
vanjski izgradnji. Vezava stan
dardnih  elem entov po dolžini se 
izvede s kovinskim i veznimi 
sklopniki (VS-110, VS-160 in
KVS-105/105) in ustreznim i spo
nam i, k a r omogoča sestavo veli
kih opažnih enot po celotni be
tonski površini hk rati.

Da bi se pridobile tud i druge 
prednosti so opažne plošče p ritr
jene za skelet z različnim  zami- 
kanjem  tako, da je  oblika stan
dardnega elem enta SE-250 asime
trična  te r  p ri elem entu SE-100 in 
KE-100/100 sim etrična. Prednosti,

Kje smo z višino 
osebnih dohodkov

Za primerjavo so vzeti osebni dohodki po enakih kri
terijih kot jih obravnava Republiški zavod za statistiko, 
in sicer povprečni mesečni neto osebni dohodki v okviru 
SR Slovenije in LIP-a Bled.

1973 1.2.1974

LIP Bled 2.200,32 2.394,00
Lesna industrija 1.986,00 2.194,00
Industrija 2.139,00 2.382,00
Gospodarstvo 2.194,00 2.409,00

Skupaj SRS 2.241,00 2.467,00

Primerjava ne potrebuje komentarja.
Franci Cuznar

ki nasta ja jo  iz te razporeditve 
so:

— število potrebnih lesenih 
vertikalnih nosilcev VN-265 je 
m anjše

— krajši so kovinski horizon
talni nosilci

— enostavnejše je  vstavljanje 
desk za opasovanje

— kotni opaži se vključujejo 
direktno na  zunanje nosilce.

Sistem im a svoje prednosti tu 
di v fleksibilnosti, ker je  razen 
standardnih  elementov možno se
staviti tudi posebne elem ente po 
ravnih ploskvah in  po kotih, ki 
so uporabni na zahtevnejših 
zgradbah z mnogimi stenskim i 
zamiki in  vogali.

odlepljanje od betona. Leseni 
nosilci so za polovico lažji od 
običajnih kovinskih nosilcev, ter 
tako mnogo ročnejši p ri prena
šan ju  in montaži. Podobno ugo
tavljam o glede teže kompletnega 
opaža po m2, ki je  lažji od 15 do 
25 kg odvisno od tipa kovinske 
izvedbe. Podatki o težah so po
m em bni za dvigalne naprave, ki 
po opažnem sistem u »LOMO« 
lahko prenesejo v istem  času 
okrog 25 % več opažnih elemen
tov ko t sicer.

T ransport z gradbišča na grad
bišče je  prav tako enostaven, ker 
se standardni elementi ne razdi
rajo , kar omogoča h itro  nakla
danje in razkladanje na tovor

Posebni opažni elem enti se se
stavijo iz enakih osnovnih ele
mentov sistem a. Za kombinacije 
služijo vsi horizontalni nosilci 
(HN-128, HN-235, KN-114/114), vsi 
vezni sklopniki (VS-110, VS-160, 
KVS-105/105) in  opažne plošče 
ustreznih dolžin in  širin. Z raz
porejanjem  le-teh v p rosto ru  do
bim o 5 osnovnih kom binacij, ki 
jih  s podvariantam i lahko m no
žimo.

Poleg našte tih  lastnosti o eno
stavnosti m ontaže in  sestavljivo- 
sti im a opažni sistem  »LOMO« 
zaradi kom binacije lesenih in ko
vinskih elem entov tud i prednosti 
p ri rokovanju in  tran sp o rtu  na 
gradbišču. Leseni nosilci omogo
čajo, da nanj p rib ijam o ali vi
jačim o na  po ljubna m esta ne 
sam o s čela, temveč tud i s s tra 
ni, k ar je  potrebno pri opaževa- 
n ju  kotov. Table iz lesa zaradi 
lastne elastičnosti in  površinske 
obdelave pogojujejo zelo dobro

njak. Standardne elemente po 
pravilu  ne razdiram o, ker se na 
vsakem  gradbišču najde ustrez
na uporaba, zato prihranim o tu 
di m ontažne in  demontažne 
stroške.

Z uporabo le treh  različnih 
standardnih  elementov se zelo 
poenostavi priprava opažarskih 
del v b iro ju  in  na gradbišču; še 
posebno je olajšana dispozicija 
m ateriala in  naročanja.

Že pri prvih prikazih je nale
tel opažni sistem  »LOMO« na 
precejšnje zanim anje p ri naših 
gradbenikih. Podjetje SGP Gori
ca želi sistem  uporabiti letos pri 
gradnji poslovne bančne stavbe 
v Novi Gorici, podjetje Gradis 
iz L jubljane pa pripravlja opa- 
žarske načrte  za jedrsko elek
tra rn o  Krško, hidroelektrarno 
S rednja  Drava in term oelektrar
no Šoštanj IV, k jer bi v koope
rac iji uporabili naš sistem.

ing. Edo Prevc



Rezultati dela 
in osebni d o h o d ek

Dva pojma, ki nenehno obliku
jeta uspehe in neuspehe, včasih 
dejanske, včasih pa tudi navidez
ne. Tričetrtine našega pogovora 
znotraj kolektiva, na sklicanih in 
nesklicanih sestankih, zajemajo 
osebni dohodki. Pred tem dej
stvom se ni vredno skrivati. Re
snica je, da bi teh pogovorov bi
lo manj, če bi informacija in 
odkritost do posameznih proble
mov stekla pošteno in realno.

čas, ki je poleg dela na razpo
lago tudi za to, je prav tako 
vrednoten in predstavlja del do
hodka. Čim manj je tega, tem 
več nam ostaja časa za delo in 
tudi več sredstev za osebne do
hodke. Kdaj bomo to vzeli resno, 
je odvisno od nas.

Cilj kolektiva je več ali manj 
povsem jasen: čim manj potro
šiti časa za dobro delo in zato 
trajno pridobiti čim več sredstev 
za osebne dohodke in za ureje
vanje delovnih pogojev.

Zaradi nedoslednosti in prikri
vanja dejstev, čestokrat raje iz
biramo pota, ki nimajo trajnejše 
vrednosti. Neskladja v izhodi
ščih za delo povzročajo izsiljeva
nje ugodnejših pogojev za vsako 
ceno. Da to uspeva, nam kažejo 
rezultati. Sredstva za spremembo 
pogojev, ki so bila v zadnjih 
dveh letih vložena, bolje rečeno 
potrošena, niso bila več ali manj 
nikjer izražena v prevzemanju 
novih zadolžitev za delo. Navi
dezno lažja pot nas je pripeljala

do rezultata, ki ni najbolj ugo
den.

Pregled nam kaže velik razko
rak v med tistim, kar smo zadol
ženi pri delu in med tistim, ki 
nam je potrebno za uspeh. V le
tošnjem letu se ta neskladja še 
stopnjujejo. Od prvega januarja 
do konca aprila smo ume po
stavke presegli v poprečju 30 %, 
proizvodnost pa za 3 %. Čemu to 
služi? Samo dejstvu, da ne upa
mo reči jasno: zadolžitve so ne
realne zaradi prenizkih osnovnih 
postavk.

Kakšne so posledice teh ne
skladij, ki so po posameznih de
lovnih področjih podjetja še več
ja, pa moramo vsi vedeti:

1. Operativno načrtovanje pri
čakovanih količin in s tem tudi 
dohodka je nerealno za 27 °/o.

2. V posameznih primerih real
nega preseganja norm je doda
nih še 27 %. Kdo ni od prizadev
nih že predmet razprave zaradi 
velikega procenta.

3. Nasprotno pa se nam zdi v 
primeru, kjer dosegajo zadolži
tve precej izpod poprečja, kar v 
najlepšem redu.

čeprav ta prikaz lahko skriva 
pretrdo normo ali pa slabega de
lavca. Nam pa taki rezultati go
dijo, ker nam kažejo in zmanjšu
jejo p o p r e č n i  problem.

4. Vsa dela in nadomestila ne 
nosijo s seboj tega i z r a v n a l 
n e g a  procenta.

Na primer: dodatek za nadure, 
nočno delo in stoodstotno režij
sko delo. Ali pa so taka dela re
snično toliko manj vredna, je 
vredno pomisliti.

5. In končno, visoki procenti 
so odraz neskladij, prikrivanja 
dejstev in lažne solidarnosti. Ku
verta pa zato ni nič večja.

Zgornje ugotovitve nas morajo 
nujno vzpodbuditi k temu, da 
bomo naše prizadevanje realno 
pričeli ocenjevati in tako tudi 
osnovne postavke osebnih do
hodkov približali dejstvu, ki nas 
obdaja.

Za prvo akcijo je po sklepu 
sveta za gospodarjenje v soglas
nosti s svetom za norme, študij 
dela opravil pregled ter analizo 
gibanj in potroškov časa. Na 
osnovi tega pa bo izdelal pred
log o revalvaciji osnovnih po
stavk osebnega dohodka in real
nejših delovnih zadolžitev. S tem 
bi se približali usklajene j Šim iz
hodiščem. K temu pa bi nujno, 
poleg vključenih sredstev, v 
osnovno urno postavko iz notra
njih izravnav, morali dodati že 
del sredstev, ki jih osebni dohod
ki Izgubljajo s podražitvijo živ
ljenjskih stroškov.

Do vseh teh sprememb mora
mo biti kritični, ker le to nam 
bo pripomoglo, da urejamo od
nose v skladu z možnostmi, ki 
nam jih daje družba in naše pri
zadevanje.

Zato še enkrat: ne razpravljaj
mo preveč in neorganizirano, ker 
to ne pelje k delovnim uspehom, 
še manj pa k dobremu osebne
mu dohodku.

ing. Pirc Slavko

je ti d irektor, obravnavajo ga de
lavci, sprejem ajo zbori delavcev. 
Konceptov se lotevajo tudi ob 
političnih akcijah. V konceptih 
so opisana stan ja , predvsem  pa 
sm eri in  cilji razvoja delovne o r
ganizacije. Koncepti so lahko 
dobro izdelani, jasn i in ob do
slednem izvajanju uspešni. Lah
ko pa so nejasni, slabo izdelani 
in  ob doslednem izvajanju na
pravim o napake v delu in  raz
voju delovne organizacije. Lahko 
pa so koncepti neuporabni, če
prav so dobro izdelani, ker čas 
in  razne Spremembe narekujejo 
drugačen razvoj. E nostransko 
izdelani koncepti in njihova ne
dotakljivost v sprem in jan ju  pa 
lahko vplivajo negativno na  raz
voj podjetja.

Koncepti delovnih organizacij 
bi m orale b iti okvirno začrtane 
po ti za delo in  razvoj podjetja. 
Morali bi biti kratkoročnega in 
dolgoročnega značaja. Izdelani bi 
m orali biti z danim i možnostmi 
sprem em b, ki kažejo organizaci
ji bolzjše pogoje dela in razvoja v 
sm islu večjega dohodka. Za do
bro  izdelan koncept, oziroma iz
vajanje pa naj bo poudarek ta 
ko na moralno politični odgovor
nosti zaposlenih, kakor tudi na 
konkretni delovni odgovornosti 
vseh zaposlenih, posebno pa de
lavcev na vodilnih delovnih me
stih.

Kaj rade pa se v delovnih 
organizacijah form irajo  posa
mezne grupe, ki zagovarjajo d ru 

gačen razvoj v korist ožjega re
ševanja problemov. Te grupe na
črte  razvoja obravnavajo s pri
sotnostjo  interesov grupe, oseb
n ih  interesov, ah  interesov dru
gih. Te se po dogovorjenih tež
n jah  um aknejo v zavetje, po 
svojem predstavniku v DS pa iz
poslujejo p ristanek  za realizaci
jo  svojih hotenj. Tako forsiranje 
razvoja delovne organizacije pa 
ni vedno v skladu s postavkam i 
koncepta, ki ga je  množica za
poslenih sprejela, niti ni v skla
du  s sprem em bam i, ki so po ob
dobju  izdelave koncepta nastale.

Taka grupa, ki zagovarja dolo
čeno sm er razvoja podjetja  je  
lahko škodljiva:

— ni v skladu s sam oupravnim  
sporazum om

— razvoj je  enostransko raz
iskan

— razvoj je  lahko tako usm er
jen, da koristi le posamezniku, 
grupi ali zunanjim  faktorjem

— prem alo raziskane možnosti 
prodaje, nabave in  dolgoročni 
razvoj, ker ne sodelujejo vsi fak
to rji

(nabava, proizvodnja, prodaja, 
tehnična služba, razvojni sektor 
in drugi).

Delo in  razvoj delovne organi
zacije m ora b iti tak, kakršen je 
cilj vseh zaposlenih. Posamezne 
koristi ne pridejo  v poštev in na
vadno niso v skladu s celotnim! 
razvojem  delovne organizacije.

TAND

Nič v eč  v p ak e tu  
am p ak  p o stav ljen a

Delo odbora SDK v samoupravnem 
sistemu delovne organizacije

Veliko smo že slišali o delav
skih pravicah, ki so bile ponov
no poudarjene v ustavnih dopol
nilih, ki razširja jo  samoupravne 
pravice delavca na delovnem 
m estu in kot občana na vseh 
ostalih družbeno samoupravnih 
področjih.

Z ustanovitvijo organizacije 
združenega dela in sklenitvijo 
sam oupravnega sporazuma, smo 
postavili tem elje bodočega sa
moupravnega sistem a tudi v naši 
delovni organizaciji in s tem  od
prli široke možnosti vsem delov
nim  ljudem , da sodelujejo pri 
odločanja o vseh pomembnih 
vprašanjih  dela in življenja v de
lovni organizaciji.

Izvolili sm o sam oupravne in 
izvršilne organe, ki so instru
m ent v rokah  delovnega človeka 
za realizacijo sam oupravnih pra
vic, z določenimi konkretnim i 
nalogami p ri upravljanju  pod
je tja . Naloge teh organov so na
vedene v s ta tu tu  in  samouprav

nem sporazumu, zato jih  ni po
trebno posebej navajati. Name
noma sem v uvodu poudaril sa
m oupravne pravice in dolžnosti 
ter instrum ente za izvajanje teh 
pravic, k a jti po volitvah in kon
stitu iran ju  teh organov zelo radi 
pozabimo zakaj smo jih  izvolili 
in čemu služijo.

Osnovni nam en m ojega pisa
n ja  je  vzpodbuditi člane kolekti
va k sodelovanju z Odborom 
SDK — sam oupravne delavske 
kontrole. Izvoljena je  bila 18. I. 
1974 in j i  25. člen sam oupravne
ga sporazum a določa sledeče 
pristojnosti:

1. Sprem lja izvajanje splošnih 
sam oupravnih aktov in sporazu
mov, kakor tudi zakonov in dru
gih splošnih predpisov v DO

2. Sprem lja izvrševanje skle
pov organov upravljanja

3. Sprem lja uresničevanje sa
m oupravnih pravic delavcev

4. N adzira m aterialno in fi
nančno poslovanje DO in zlasti 
ocenjuje ali posamezni delavci 
ravnajo s sredstvi DO kot skrben 
gospodar

5. Sprem lja in analizira izvaja
nje politike nagrajevanja v DO 
te r opozarja pristo jne organe na 
nepravilnosti, nadzira vsa izpla
čila posameznikom iz naslova 
potnih stroškov, provizij, pogodb 
o delu, avtorskih pogodb, ipd.

6. N adzira stroške poslovanja, 
posebno stroške za reklamo in 
reprezentanco, nadzira uporabo 
družbenih sredstev DO.

7. O pravlja druge zadeve, za 
katere je  p risto jna  po sta tu tu  in 
drugih aktih  DO.

Za delovanje in obstoj podjet
ja je z danimi možnostmi nujno 
kratkoročno ukrepati in dolgo
ročno predvidevati, in sicer naj
boljše rešitve za danes in za 
jutri.

V akcijah  politične in gospo
darske narave je  nu jno  upošte
vati take sm eri razvoja, ki pod
je tju  pogojujejo  predvsem  rast 
produktivnosti v zadovoljivi kva
liteti na  obstoječih stro jn ih  in 
drugih napravah. Seveda p ri tem  
ne smemo pozabiti na  zboljšanje 
standarda  zaposlenih.

Navedene pristo jnosti so kot 
pravne form ulacije mogoče navi
dezno komplicirane, vendar jih  
je treba preprosto  razum eti kot 
p risto jnosti za odklanjanje vseh 
nepravilnosti od dela na delov
nem mestu, ravnanje s stro ji in 
materiali, organizacije dela, de
lovnih odnosov, osebnih dohod
kov in prejem kov, finančnega 
poslovanja itd. — z eno besedo, 
za odklanjanje vseh nepravilno
sti gospodarjenja s sredstvi DO 
in v ostalih dejavnostih DO.

Iz gornjega je  razvidno, da 
im a odbor SDK zelo odgovorno 
in vsaj na začetku težko nalogo. 
Vse pristo jnosti odbora bodo 
ostale le na pap irju  te r nepravil
nosti in napake, ki jih  v DO kri
tiziramo neuradno vsak dan, se 
bodo še naprej ponavljale, če ne 
bomo zaupane naloge jem ali 
resno.

Vabim vse člane kolektiva, vse 
organe upravljanja in izvršilne 
organe, še posebej pa člane ZK 
in ostalih družbeno-političnih 
faktorjev, da prispevajo svoj 
delež pri osvetlitvi in razrešitvi 
konkretnih vprašanj, ki zadeva
jo  področje SDK v DO. In  teh 
vprašanj ni malo.

Ne bodim o vase zaprti ali ne
zainteresirani, ka jti le sam i si 
lahko »priborimo« tisto  stopnjo 
sam oupravnih pravic, ki nam  jih  
zagotavlja ustava in s tem  pri
pomoremo k boljšem u življenju 
in delu našega kolektiva.

Predsednik odbora SDK
Štefan Banko

Tiste dele proizvodnje v pod
je tju , k jer kapacitete upadajo, 
ali na trgu  ni več povpraševanja 
po izdelku, pa  sanirati ali opu
ščati. Zamenjava izdelkov m ora 
biti vnaprej p ripravljena tako, 
da je  zastoj m ed ustavitvijo  ene 
in pričetkom  druge, nove proiz
vodnje čim krajši. Take akcije 
ne sm ejo b iti enkratne, temveč 
stalne. Ob nu jn ih  prim erih  za 
čim h itrejšo  rešitev pa so obvez
ni vsi zaposleni, da pri tem  so
delujejo.

Koncept delovne organizacije 
navadno sestavlja na novo spre

Koncepti delov, organizacije

Pred nekaj dnevi smo poleg naše maloprodajne trgovine 
na Rečici postavili vzorčni komad garaže v paketu. Glavni 
namen te postavitve je reklamni oz. informacijski. Vsak, 
ki se bo odločil za nakup naše garaže, si jo bo lahko ogledal 
že v trgovini, kjer bo sicer dobil tudi vse ostale potrebne 
podatke.

In tako se je gradila . . .



Predstavljamo 
vam predsednike 

DS TOZD
Predsednik Sveta skupnih 

služb, TOMAN JOŽE, ro jen  17.
3. 1936 na Selu p ri Bledu.

Zaposlen je  na delovnem me
stu vodje stroškovnega knjigo
vodstva in je  zaposlen p ri pod
je tju  že 11 let.

Je član SZDL, član Skupščine 
socialnega zavarovanja, član TIS 
Radovljica in član gasilskega 
društva.

Predsednik DS TOZD »Tomaž 
Godec« Boh. B istrica Cvetek Ja 
nez, ro j. 29. 12. 1943, po poklicu 
PK mizar, zaposlen v žagi na de
lovnem m estu »sorter«.

Predsednik DS v TOZD Pod
n a rt tov. SITAR FRANC, ro jen
8. 9. 1922 v L jubnem  na G orenj
skem.

Zaposlen je  na delovnem me
stu  vodja izmene oblog. Obenem 
pa  skrbi za vzdrževanje stro jne 
opreme.
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Izvoz vhodnih 
vrat na Madžarsko

Predsednik DS TOZD M ojstra
na, Milonik Janez, ro j. 24. 3. 1940, 
KV mizar.

Predsednik DS TOZD, lesna 
predelava Bled Ambrožič Vinko, 
ro j. 2. 9. 1943, kvalificiran stro jn i 
mizar, zaposlen v oddelku proiz
vodnje vrat.

Svet je  poln gibanj in ne
nehnih sprem em b. Vsak in vsi 
skupaj poskušam o v tem spre
m in jan ju  dobiti zase večji kos 
pogače ali vsaj večji kos kruha. 
N ekaterim  to uspe boljše, d ru
gim slabše.

Tudi v TOZD M ojstrana smo 
sledili tem  zakonitostim . Rezul
ta t iskanja  novega tržišča je 
bila navezava stikov z Madžar
sko in ko t posledica tega je  bila 
sklenitev posla o dobavi 4400 
vhodnih v ra t tipa  V 1 in V 2 v lo 
državo.

Prva pošiljka 1000 kosov je  že 
v m adžarskih trgovinah, v tem  
članku pa bi rad  osvetlil proble
m atiko te proizvodnje tudi o sta
lim  članom  kolektiva.

Tip V 1 in V 2 sta  po obliki 
precej podobna p re jšn jim a VH 1 
in VH 2, po načinu izdelave pa so 
to vrata sistem a VARIO. Težave 
so se začele takoj in tako  šte
vilne, da je  m oral kolektiv vlo
žiti m aksim alni napor, da je  vsaj 
prva dobava potekla v dogovor
jenem  roku. Prvi in največji p ro
blem je  pom anjkanje delavcev v 
neposredni proizvodnji. Višina 
osebnih dohodkov in  sta lna  ne
gotovost o prihodnosti proizvod
n je  v M ojstrani, je  om ajala mo
ralo vsem zaposlenim in zelo 
veliko dolgoletnih članov kolek
tiva je  zapustilo organizacijo in 
si poiskalo vsaj v obljubi boljši 
kruh. Tako je brem e velikih za
dolžitev padlo na  »še preživele«.

ki pa so dokazali, da zaslužijo 
zaupanje.

Drugi problem i pa izvirajo iz 
organizacijske nepovezanosti med 
posameznimi strokovnim i služba
mi in  tem eljno organizacijo. 
N ajprej se je  zataknilo pri do
bavah lesa za podboje, ker je  
bilo skladišče totalno prazno. 
Tako smo les dobili šele sredi 
m aja in smo v tem času delali 
krila vnaprej. Taka okrnitev teh
nološkega procesa in pom anjka
nje norm ativov je povzročilo 
m anjšo proizvodnjo in s tem 
tudi slabši zaslužek. Problem je 
tudi z obložnimi letvicami, ki so

Da spada k moderno urejene
m u obratu  vratarnica z ograjo, 
je  pač vsakom ur jasno in razum 
ljivo. Manj jasno  pa je, kako pri
ti do tovrstn ih  objektov, kajti, 
vsled prevelikih planov investi
cij, so potrebne vsakoletne revi
zije in  ko t prve izpadejo investi
cije, ki niso direktno namenjene 
povečani proizvodnji.

Tako sta  p a r let nazaj bila v 
prvotnih planih predvidena tudi 
ograja in  v ratarnica za tovarno 
Bled, vendar bo do realizacije 
prišlo šele letos. Končno je pod
pisana pogodba s Komunalnim 
podjetjem  Bled, ki m ora z deli 
zaključiti do 15. avgusta.

Danes, ko ob ra t ni ograjen, je 
vsakom ur možen dostop do vseh

Vračamo se na vprašanje go
renjske iverke, ki ni novo tem
več ga že tre tjič  obravnavamo in 
to pot v gorenjski skupnosti 
gozdarstva in lesne industrije.

Danes o pom enu iverne plošče 
ni treba več prepričevati, ker je 
plošča uspešno prodrla v vrsto 
proizvodenj in proizvodov. V 
najnovejšem  času tudi v naši 
proizvodnji vratnih kril in pod
bojev nadomešča masivni les in 
lesonitno ploščo. V ploskovnem

zelo slabe kvalitete in bo prej ali 
slej tukaj m orala spregovoriti 
besedo ali dve tudi arbitraža. 
Proizvodnja V I  in V 2 je  toliko 
neugodna, ker je  poraba dolgih 
letvic velika, m edtem ko se je 
pri sistem u VARIO lahko pora
bilo praktično vse. Poleg tega 
je  nekaj ozkih grl, kot na prim er 
lepljenje, izrezovanje in bruše
nje, ki jih  bo potrebno nujno 
odpraviti.

Iz dohodkovnega stališča v se
danjem  položaju niso najbolj 
ugodna. Priča smo velikim po
dražitvam  osnovnega m ateriala,

delov obra ta  in v tovarno vrat, 
po obratn ih  cestah švigajo vse 
mogoči avtomobili, mnogi s tu jo  
registracijo zlasti v turistični se
zoni, popoldan pa  se podijo o tro
ci, ki se na jra je  zbirajo okrog 
bazena za hlodovino. Vstop v 
proizvodne hale, zlasti v novo 
proizvodnjo ko t je  naša tovarna 
vrat, je  v dobro organiziranih 
podjetjih  zelo otežkočen, vseka
kor pa  strogo kontroliran, pri 
nas pa se vsakdo lahko sprehaja 
po tovarni ne da bi ga kdo vpra
šal kaj išče.

Tudi prihodi n a  delo, odhodi 
te r izhodi med delovnim časom 
so danes nekontrolirani. Ker bo 
v vratarnici m ontirana u ra  za

pohištvu in gradbeništvu pa je 
plošča že nepogrešljiva.

G orenjska skupnost p ripravlja 
program  izgradnje tovarne iver- 
nih plošč s kapaciteto okrog
70.000 m3, lokacijo pa naj bi 
opredelil ekonomski elaborat in 
posebni interesi partnerjev.

Investicija se danes ocenjuje 
na trideset starih  m ilijard. Po fi
nančni konstrukciji naj bi go
renjski partnerji zbrali 7 mili
jard , banka 9 m ilijard, ostalo pa 
bi dobili s komercialnim i deviz
nim i krediti.

zaradi velikega povpraševanja po 
lesu pa je  kvaliteta padla. Isto 
časno pa smo priča pogostemu 
nihanju dolarja. Zaradi tega bo 
potrebno težiti k  zviševanju cen 
tako  v ra t za Madžarsko, kot 
tud i vrat sistema VARIO.

Največja slabost te  proizvod
n je  je v tem, da smo zaradi n je 
domači tip  popolnoma opustili 
in ga bo v jesenskih in zimskih 
mesecih težko nanovo osvojiti. 
O bstaja pa  možnost izvoza še 
dodatnih količin v kolikor bo to  
za nas interesantno.

ing. Miro Kelbl

vratarnica
žigosanje kontrolnih kartic  za 
prihod in  odhod z dela, pričaku
jem o s te strani več reda.

Seveda pa  bosta nova vratarni
ca in  ograja za nekatere imela 
tud i neprijetno stran , ker bo 
vhod v ob ra t en sam in bodo za 
prihod na  delo porabili 5 m inut 
več kot danes, sicer pa  še vedno 
precej m anj ko t večina ostalih, 
ki že danes porabijo celo uro.

Poleg teh  dveh objektov bo do 
konca avgusta v TOZD Bled 
zgrajeno prepotrebno skladišče 
lakov, v jeseni pa upam  tudi re
m ontna delavnica, gasilski dom 
in garaža za viličarje. Seveda pa 
je  največ odvisno od razpoložlji
v ih  finančnih sredstev.

jo k

Torej 7 m ilijard naj bi v treh  
letih  zbrali kot kreditiranje in
vesticije ali kot sovlaganje go
renjski partnerji: Alples, Jelovi
ca, Gradis, GG K ranj, GG Bled, 
ZLIT Tržič, Aero Medvode, Sora 
lesna industrija  Medvode, Proles 
in GG Ljubljana. Nova tovarna 
naj bi bila sam ostojna delovna 
organizacija in ne v sestavi ka
terekoli obstoječe.

Predvideno je, da bi morali 
p ro jek t uresničiti do 1976. leta, 
k a r pomeni, da bomo kaj kmalu 
m orali tud i mi odločati o sode
lovanju p ri izgradnji tovarne in 
o naših interesih p ri tej akciji.

ing. Hočevar Jurij

Končno tudi ograja in

Gorenjska iverka

Zagrebški
sejem

Letošnje prireditve zagrebške
ga spomladanskega velesejma 
smo se udeležili z dokaj bogato 
izbiro naših izdelkov. Na njej 
smo prikazali: »VARIO« sistem 
vhodnih in garažnih vrat, opažni 
sistem »LOMO«, opažni sistem 
»STIK 4«, transportne lege, opaž
ne plošče, stropne in stenske ob
loge, vrata z SM 3 podbojem, ga
ražo v paketu ter notranja DE- 
SING vrata.

Torej prikazanih  je bilo dosti 
novih izdelkov. Med n jim i tudi 
h iša v paketu, ki smo jo  prika
zali ko t program  leta 1974-75.

U staljena p raksa  se je  izkazala 
tud i letos in  sicer, da so bili obi
skovalci najštevilnejši zadnja 
dva dneva sejm a in to  v glav
nem  individualni graditelji. Po
slovnih obiskov je  bilo bore m a
lo, česar p a  prav  gotovo ne mo
rejo  trd iti vsi razstavij alci na 
sejm u. Proizvajalci prehram bene 
in  tekstilne industrije  so sklenili 
dosti pogodb in  so bili s p rire
ditvijo prav  gotovo zelo zado
voljni.

Tudi m i ne sm emo b iti slabe 
volje zarad i m ajhnega obiska; 
zaenkrat kupcem  niti ne m ore
mo nuditi kaj dosti in so dobav
ni roki predolgi.

Vedno je  treb a  upoštevati 
dejstvo, da  se tak ih  in podobnih 
prireditev  m oram o udeleževati, 
če hočem o obdržati stike s po
trošniki, p a  čeprav nim am o te
žav s plasm ajem  naših izdelkov.

K ar zadeva kvaliteto naših iz
delkov, so bili kupci zadovoljni, 
tudi cene se jim  niso zdele p re
visoke (razen za garaže y pake
tu). Največ zanim anja je  bilo za 
hiše v paketu

Na razstavni p ro s to r smo letos 
nekoliko preuredili: v otroškem  
kabinetu smo položili stenske 
obloge, prav  tako v spalnici (za
časna pisarna), k je r  pa ni bila 
barva oblog najbolj posrečena.

S Slovenijalesom je  bil skle
n jen  dogovor za oprem o posa
meznih prostorov in m oram  re
či, da še nobeno leto ni bila 
oprem a tako  pom anjkljiva in 
neefektna. Dovolj je, če rečem, 
da so v spalnici postavili poste

lje brez vložkov. Tudi kabinet 
so prav tako  opremili. Šele na 
našo intervencijo so po dveh 
dneh te elem nte dopolnili. K  sre
či prva dva dneva ni bilo dosti 
obiskovalcev.

Minila je  še ena sejem ska pri
reditev od katere se je  dalo m ar
sikaj naučiti in bi bilo dobro, da 
bi do podobne prireditve v L jub
ljani odpravili pomanjkljivosti 
in se bolje pripravili.

Lončar Milivoj

Šolstvo lesne stroke
V socialistični republiki Slove

niji so form irani trije  šolski 
centri lesarstva in  to izobraže
valni center lesarstva Maribor, 
L jubljana—Škofja Loka in  Nova 
Gorica. Ti centri izobražujejo 
delavce za poklice ozkega in ši
rokega profila, delovodje in  teh
nike.

Razen teh  centrov je  v L jublja
ni na Biotehnični fakulteti poleg 
štiriletnega študija uveden tudi 
dvoletni zaključni študij lesar
stva. Ta je  nam enjen že zaposle
nim  lesnim tehnikom  s 3-letno 
prakso  v lesni industriji.
I

Blaževič



Sklepi
samoupravnih

organov
Svet za gospodarjenje

1. Potrdil je  predlog usklajevanja norm ativnih izhodišč za 
pridobivanje OD te r istočasno nalaga službi OD, da predlog 
razvija naprej in dokončno reši.

Spremembe naj bi začele veljati 1. ju lija  1974.

2. Potrdil je  predlog višinskega dodatka, ki se glasi:
Za opravljeno efektivno uro dela na  višini nad  6 m  se de

lavcu prizna 1,50 din/uro.

Dodatek za delo pod posebnimi pogoji je  treba vnesti v 
sam oupravni sporazum o delitvi dohodka in OD.

3. Sprejel je  inform acijo o sam oupravnem  sporazum u o 
združevanju sredstev za pospeševanje gospodarskega sodelo
vanja z deželami v razvoju in pooblašča d irek torja , da zadevo 
naprej razčiščuje.

4. Obravnaval je  sam oupravni sporazum  o prispevku za 
narodno obrambo. Obravnavajo naj ga DS TOZD in nanj dajo 
soglasje te r hk ra ti pooblastijo za podpis tov. Ju rija  Hočevar
ja, predsednika odbora za splošni ljudski odpor.

5. Za izbiro investicijske opreme za podboj SM-3, ki je  bila 
objavljena v Uradnem listu, je  bila im enovana kom isija v 
sestavi:

— Jakob Repe
— Pavel Zupan
— Ivan B ernard
— Ciril Kocjančič
— Janez Peterman.

6. Za obračun OD v. d. vodje TOZD M ojstrana in  Podnart 
je  bila določena 15. kategorija, ki velja začasno, do ocenitve 
delovnih mest.

7. Sprejel je  inform acijo o tromesečnem obračunu; o zade
vi pa bo več razpravljal na prihodnji seji, ko bodo znani 
rezultati za mesec april.

8. Potrdil je  predlog uskladitve pravilnika o udeležbi de
lavcev na dohodku s sam oupravnim  sporazumom:

— v 29. členu pravilnika se črta  »ali državnih praznikov«, 
doda pa se nov odstavek, ki se glasi: »Za delo na dan državnih 
praznikov se prizna dodatek v višini 50 % na obračunsko po
stavko delovnega mesta«;

— pri 47. členu pravilnika je  treba določiti višino dnevnic 
v skladu s sporazumom, in  sicer:

Dnevnice za službeno potovanje v državi znašajo za čas 
odsotnosti za več kot 8—12 u r 80.— din, za čas odsotnosti več 
kot 12 u r  pa 120.— din. Stroški prenočevanja na podlagi raču
na se krijejo  največ do 130.— din, brez računa pa 60.— din;

— 53. člen pravilnika
Terenski dodatek se poveča od 2 na  3 din na uro;
— 55. člen pravilnika
Dodatek za ločeno življenje se sprem eni od 500 na 1.000 din 

na  mesec.
Spremembe veljajo od 13. 5. 1974.

9. Za podpisnika sam oupravnega sporazum a za zadržane 
cene gozdnih sortim entov za leto 1974 je  bil pooblaščen tov. 
Jurij Hočevar.

10. Predlog za povišanje kategorije Francu R opretu iz Bo
hinja je  svet odstopil v reševanje svetu za ure jan je  m edseboj
nih delovnih razm erij delavcev v združenem  delu TOZD Bo
hinj, ker je  p rim er rešljiv z razporeditvijo na novo delovno 
mesto.

11. Predlog za povišanje kategorije Pavlu M aleju je  svet 
odstopil vodji službe OD, ki naj s ŠD in pooblaščencem TOZD 
Bohinj pripravi predlog rešitve.

Svet za delovne norme

1. Potrdil je  predlog usklajevanja norm ativnih izhodišč za 
pridobivanje OD te r  istočasno nalaga službi OD, da predlog 
razvija naprej in  dokončno reši.

2. Za predsednika sveta je  bil soglasno izvoljen Anton 
Iskra, za nam estnika pa Janko Zalokar.

3. Predlog sprem em be sistem izacije mehanikov je  odstopil 
službi za organizacijo dela, da ga obdela in predloži SDS, 
upoštevajoč tudi m ehanike iz vseh TOZD.

Svet za izume, racionalizacije in izboljšave

1. Ludviku Hudoverniku je za predlog vrvice na furnirju 
dodelil nagrado v višini 100,00 din.

2. Predloga Leona Makarja nista uporabna, zato nagrada 
ni bila podeljena.

3. Obravnaval je ocenitev suhomontažnih podbojev V-l, V-2 
in V-3 ter smatra, da je komisija ugotovila dobre lastnosti 
podboja V-l; kljub vsemu pa želi, da se izdela vzorec, da 
bomo na osnovi tega videli funkcionalnost podboja.

Prototipna delavnica naj sporazumno z avtorjem izdela 
prototip podboja V-l.

4. Jožetu Janu je za predlog rešitve kurjenja z lesnimi od
padki dodelil nagrado v višini 2.000,00 din.

TOZD Bohinj — sklepi 
samoupravnih organov

Dne 26. aprila 1974 je bila seja 
disciplinske komisije pri TOZD 
— lesna predelava »TOMAŽ GO
DEC« Bohinjska Bistrica.

Za predsednika kom isije je  bil 
izvoljen Hodnik Jože, za njegove
ga nam estnika pa  G ardener Si
mon. Ostali člani te  kom isije so 
še: Cerkovnik Janez (žaga), Ur
banc Anton (kovinski oddelek), 
Mikelj S tanko (mizar).

Na lej seji s ta  bila obravnava
na dva prim era kršitve delovne 
discipline, in sicer:

Cvetek M artin, zaposlen v žagi 
se je  m ed delovnim časom zadr
ževal s sodelavcem v delovni so
bi. Ko je  sodelavec odvrgel go
rečo vžigalico na  tla, s ta  skupno 
nato začela dodajati s ta r papir, 
ki se je  nahaja l v sobi in tako je 
ogenj poškodoval vinaz ploščice. 
Ogenj je  Cvetek pogasil z nogo.

Sodelavec Arh je na odsluže- 
n ju  vojaškega roka, zato ni bil 
obravnavan.

K om isija je  spoznala Cvet
ka za krivega, da je  k ršil delov
no disciplino po 21. točki 109. čle
na pravilnika o delovnih razm er
jih  in  odgovornostih in  m u na 
podlagi tega pravilnika izrekla 
disciplinski ukrep: javni opomin.

Drugi je bil prim er kršitve de
lovne discipline Selan Leopolda, 
ki je  n a  nočni izmeni zadrem al, 
bil je  v vinjenem  stan ju . Med
tem  je  v parnem  kotlu  ASSMAN 
zm anjkalo vode in  ko je  Selan to 
opazil, je  spustil v kotel vodo. 
Selan je  zakrivil okvaro na tem  
kotlu in  je  bil zaradi tega iz 
stran i vodje tovarne odstranjen  
iz delovnega m esta »kurjač«.

K om isija je izrekla disciplinski 
ukrep: zadnji javni opomin, ker 
je  kršil delovno disciplino po 4. 
točki 110. člena pravilnika.

Istočasno predlaga kom isija 
odboru  za m edsebojna razm erja 
delavcev v združenem delu, da 
razpravlja o razporeditvi Selan 
Leopolda na novo ozirom a p ri
m erno delovno mesto.

7. maja 1974 seja odbora za 
medsebojna delovna razmerja v 
združenem delu:

Na tej seji so bili na  podlagi 
prijav  na razpisana delovna me
sta  v oddelku pohištvo imenova
ni delavci, ki so se na ta  m esta 
prijavili.

30. maja 1974 seja odbora za 
medsebojna delovna razmerja v 
združenem delu:

Razglasi se dve delovni m esti 
»evidentičar« v oddelku žaga.

24. maja 1974 seja sveta za var
stvo pri delu in požarno varnost:

1. D ispanzerju za m edicino de
la Radovljica se dostavi seznam 
in nato  na predlog zdravnika naj 
se pošlje delavce, ki delajo na 
zdravju škodljivih delovnih me
stih za 7 dni na brezplačno zdrav
ljenje.

2. Nabavi naj se 40 kom  garde
robnih om aric za žago.

3. Za vse m ojstre  in oddelko- 
vodje se naroči časopis »DELO 
IN VARNOST«.

4. Vsi oddelkovodje in  izmeno- 
vodje m orajo  opraviti tečaj iz 
prve pomoči.

5. V arstveniki naj s sodelova
njem  ustreznih služb izdelajo 
program  sanacije prezračevanja 
v Iso-spanu.

6. Delavci, zaposleni pod lopo 
pred Iso-spanom m orajo  dobiti 
za zim ski čas škornje iz filca in 
podložene brezrokavnike.

7. Pismeno je  obvestiti vse za
poslene o prepovedi kajenja na 
delovnih m estih. V bodoče bomo 
vse kršilce objavljali v našem 
GLASILU.

8. Za vse moške se nabavi za
ščitna pokrivala — kape.

Tekmovanje enot prve pomoči
V Radovljici in na Bledu je 

bilo občinsko tekm ovanje enot 
prve pomoči. Tekmovanje je  bilo 
za enote iz gospodarskih organi
zacij in krajevnih skupnosti. 
Udeležba je bila solidna, saj je 
skupaj nastopilo 68 ekip. Tekmo
vanja sta  se udeležili tudi ekipi 
TOZD Bled in TOZD »Tomaž Go
dec«, ki pa n ista  ponovili lansko
letnega uspešnega nastopa. Eki
pe so m orale pokazati svoje zna
nje tako v teoriji, kakor tudi v 
praksi. Praktični del sta obe eki
pi kolikor toliko uspešno opra
vili, toda v izpolnjevanju testov 
pri teoretičnem  delu tekm ovanja, 
pa sta obe ekipi precej zaostali 
za znanjem, ki se zahteva od 
ekip prve pomoči, kar velja še 
posebej za ekipo TOZD »Tomaž 
Godec«. Ker je  v slučaju pomoči, 
ki jo  bodo te ekipe nudile ob 
raznih priložnostih, velikega po
mena tudi teoretično znanje in 
ne le spretnost pri reševanju, bo 
potrebno še posebej velikega po
udarka na tem  delu pom anjk lji
vega znanja.

Na tekm ovanju je bilo opaziti, 
da v krajevnih skupnostih  vse 
prem alo dajejo poudarka in za
n im anja za ekipe prve pomoči, 
ka jti nekatere ekipe so prišle 
brez oprem e, brez vodstva, toda 
z veliko volje in želje po uspehu.

Po končanem tekm ovanju pa 
je bila ob Blejskem jezeru pri
kazana akcija reševanja u top ljen
ca, ki jo  je z uspehom  prikazala 
enota prve pomoči Hotela Topli
ce Bled z pom očjo potapljaške 
ekipe z Bleda. To vajo so si z 
zanim anjem  ogledali vsi nasto
pajoči in  n jih  vodje, nekaj pa  je  
bilo tud i ostalih gledalcev, ki so 
se tak ra t nahajali ob jezeru.

Rezultati:

1. Kemična tovarna P odnart — 
119,67; 2. Osnovna šola Bled — 
118,17; 3. K rajevna skupnost Ra
dovljica — 118,00; 4. Osnovna šo
la Radovljica — 114,67; 5. Osnov
na šola Bohinjska B istrica — 
114,33; 6. Upravni organi skupšči
ne občine Radovljica — 113,17;
7. GG Bled — 12,67; 8. K rajevna 
skupnost S rednja Dobrava — 
111,33; 9. Vezenine Bled — 110,83; 
10. Hotel Jelovica Bled — 110,50; 
19. LIP Bled TOZD Bled — 
105,33; 27. LIP Bled TOZD Bo
h injska B istrica — 99,33.

JZ

Delo AM
Že dolgo časa ni bilo niti be

sedice o delovanju našega ak ti
va. M arsikdo izmed vas bi lahko 
pomislil, da sploh ne deluje. 
V endar bi bil lahko razočaran, 
ko bi naletel na m anjšino m ar
ljivih mladincev, ki s svojim 
vključevanjem  v razne športne 
akcije dokazujejo opravičenost 
obsto ja  AM. Ne le športna  tek
m ovanja v okviru občine, tudi 
razna sodelovanja z AMD 
drugih aktivov (TIP-TOP, DE Sa
vica) in organizacija plesa v po
častitev praznika dela so dokaz, 
da m ladina dela — ne vsa — 
vendar tista, ki dela, dela s po
spešeno močjo.

Lahko omenim sam o nekaj 
tekm ovanj: sodelovanje na LE- 
SARIADI, na sindikalnih igrah 
podjetja, tekm ovanja v okviru 
občine v malem nogometu, od-

delavcev
bojki, nam iznem  tenisu, šahu ter 
organiz. nekaterih  tekm ovanj. 
Slede pa še druge pohvalne 
akcije. Ob Dnevu žena so bile 
mladinke obdarjene s čestitkam i. 
Val nezadovoljstva in  razburje
n ja  p ro ti italijanskim  zahtevam 
je  izžarel v p rotestnem  pism u z 
naslednjo vsebino:

Mladi, zaposleni v LIP Bled 
TOZD lesna predelava »Tomaž 
Godec« B ohinjska Bistrica, orga
nizirani v aktiv  mladih delavcev, 
se pridružujem o p ro testu  vseh 
državljanov SFRJ za suverene in 
solidarne m eddržavne odnose.

P rotestiram o p ro ti vsem tistim  
sovražnim dejavnikom, ki hočejo 
za vsako ceno stre ti našo socia
listično ureditev, naš svetovni 
ugled, omadeževati ime našega 
zaslužnega voditelja, ki hočejo

(Nadaljevanje na 5. strani)



Naši gasilci so zopet 
na vidiku

Štafetna palica 
v Bohinjski Bistrici

Lepo sončno ju tro  nas je  dne,
12. m aja  1974 pričakalo v vasi 
Ribno p ri Bledu. Že v ranih  ju 
tran jih  u rah  so se pričele zbirati 
gasilske enote iz občine Radov
ljica. Ta dan je bil nam enjen za 
to, da se gasilske enote pom eri
jo  m ed seboj, katera  je  h itre jša  
in vzdržljivejša. Na tekm ovalnem 
prosto ru  se je  zbralo kar 24 mo
ških in tr i  ženske desetine, kar 
je  jasen  dokaz, da je  gasilstvo 
zmerom bolj agilno in se zaveda 
svojega poslanstva.

Organizacija tekm ovanja, ka
kor tud i sam  p ros to r je  bil do
bro  izbran in pripravljen, tako, 
da so desetine p rihajale na s ta rt 
točno po vrstnem  redu in  že v 
naprej pripravljenem u urniku. 
Da je bilo vse dobro pripravlje-

Pregled
društva

Pregled industrijskega gasilske
ga društva v tovarni Bled je bil
27. 4. 1974 v popoldanskem  času. 
Kako velikega pom ena so taki 
pregledi se je  pokazalo tudi v 
letošnjem  letu p ri nas, saj smo 
se tem eljito pripravili.

K om isija občinske gasilske 
zveze Radovljica je  svoje poslan
stvo opravila v naj lepšem redu 
ter kritično ocenila delo in spo
sobnost društva. S trokovna oce
na kom isije pa v nobenem p ri
m eru nobenem u društvu ne mo
re škodovati, le koristi lahko za 
bodoče delo. Urejenost v domu, 
izpravnost orodja, disciplina te r 
udeležba članov, ki se zahteva 
oziroma ocenjuje pri pregledu 
društva naj bi tra ja lo  skozi vse 
leto in ne samo za časa pregle
da. Industrijsko  gasilsko društvo 
LIP Bled - Rečica je  sicer šte
vilčno zelo močno — na pa
pirju , v praksi, sploh pa pri

Dne 1. jun ija  1974 je bil iz s tra 
ni Občinske gasilske zveze Ra
dovljica ob 15.30 opravljen pre
gled gasilskega društva »TOMAŽ 
GODEC« Bohinjska Bistrica. 
Pregled so opravili: K linar, Po
gačar, Arko, Lunar, Frčej in 
Hodnik.

Za udeležbo članstva, u reje
nost orodišča, opreme, cevi 
spojk, m otork, redovne vaje, 
adm inistracijo  in blagajniško do
kum entacijo  te r praktično vajo 
je  dobilo društvo skupno 778 
točk.

Pregled, ki je  bil opravljen, spa
da med redne, vsakoletne pre
glede.

no, se imamo zahvaliti gostitelju 
t. j. GD Ribno in občinskim  ga
silskem organom občine Radov
ljica.

Tudi naše pod jetje  LIP Bled 
je bilo dobro zastopano, in  sicer: 
TOZD Bohinj z dvema m oškim a 
desetinam a in TOZD Bled z eno 
moško in eno žensko desetino.

Tekmovanje je  potekalo v 
dveh panogah, in sicer: trodelni 
suhi napad in prak tična vaja  z 
napadom  v no tran jo st p rostora . 
Vsaka panoga pa zahteva veliko 
znanja in spretnosti in ni odvis
na samo od h itrosti izvedbe, am 
pak tudi od praktičnega znanja. 
Za točnost izvedbe je  poskrbel 
imenovani sodni zbor (imenovan 
od obč. GZ). M arsikateri izmed 
bralcev tega članka je  b il priso-

vajah, je  slika drugačna. Gasil
nega orodja in oprem e im a naše 
gasilsko društvo za prvo silo do
volj in v dobrem  stanju , ko bi le 
z istim  znali opravljati vsaj tisti, 
ki že dvajsetletje vodijo in  se 
vabijo kot člani društva. Tega 
znanja pa zaradi prem alo vaj 
nimamo. Kaj pomaga, če se vsa-

Zaslužena
Mesec m ladosti je  za nami. 

Preživeli smo ga vsak po svoje. 
N ekateri ga mogoče niso niti 
opazili in je  bil za n jih  le mesec 
enak mesecu, le z bolj žgočim 
soncem in lepšo naravo. Toda 
m i smo ga z radostjo  in pono
som v očeh popestrili s sodelo
vanjem v športn ih  tekm ovanjih 
in se s tem pridružili čestitkam  
našem u predsedniku za ro jstn i 
dan. Ves naš tru d  ni bil zaman. 
V soboto, dne 25. m aja  je  bila 
Festivalna dvorana polna m ladih 
obiskovalcev, ka jti tu  je  bila 
sklepna prireditev in podelitev 
pokalov in diplom.

Po kulturnem  program u je 
sledilo še tisto, najbolj pričako
vano. Med nagrajenci je  bilo  za-

ten na  tekm ovanju in videl tisto 
pravo tekm ovalno mrzlico, aplav- 
d iranje in spodbujanje posamez
nim tekm ovalnim enotam. Seve
da, kot običajno je  vsakdo navi
jal za svoje ljubljence.

Ce pogledamo še dosežene re
zultate tekm ovanja gasilskih 
enot LIP Bled, vidimo naslednje:

ženske desetine:
2. m esto TOZD Bled LIP Bled
Moške desetine Industrijsko 

gasilskih društev občine Radov
ljica:

L m esto gasilska enota TOZD 
Bled

2. m esto gasilska enota tovar
na ELAN

3. m esto gasilska enota TOZD 
Bohinj (z razliko 4 točk drugega 
mesta)

4. m esto gasilska enota tovar
na VERIG Lesce

5. m esto gasilska enota TOZD 
Bohinj I.

Iz navedenih rezultatov je raz
vidno, da so se enote LIP Bled 
dobro pripravile in  izkazale. Po
sebna pozornost pa  gre I. enoti 
TOZD Bohinj, saj to  je  mlada 
desetina, ki je  šele letos pričela z 
vajam i in so tako prvič nastopali 
v tak i zasedbi. Pokazali so veliko 
sposobnost, ki pa jo  bo potreb
no še izpopolnjevati, da nas bo
do tudi v bodoče častno zasto
pali na  vseh gasilskih m anifesta
cijah. Jaka

kič na občnem zboru društva pri
javljam o v debati, ocenjujemo 
opravljeno delo, grajam o slabo, 
hvalimo dobro, glasujem o za le
po in na dolgo napisani plan 
bodočega dela, če se za vsako 
reč h itro  ogrejemo, ko se pa še 
h itre je  ohladimo. Na vajah pa 
vidimo zmeraj ene in iste tova
riše.

Želja društva je, da bi vsi za
posleni v tovarni postali delovni 
in m arljivi člani te  hum ane o r
ganizacije, da bi se vsi skupaj 
zbirali pod društvenim  prapo
rom, saj si sleherni delavec red
no hodi rezat svoj vsakdanji 
kruh v tovarno, ki je  vsako se
kundo izpostavljena nevarnosti 
pred požarom. Kako lepo bo, če 
bom o znali priskočiti na pomoč v 
tovarni ali doma in rešili kar se 
bo rešiti dalo.

Naše gasilsko društvo im a eno 
moško in eno žensko desetino, 
ki nastopata na raznih gasilskih 
tekm ovanjih. O njihovi udeležbi 
pri vajah in požrtvovalnosti bom 
pa pisal drugič.

Prosič Janez

priznanja
slišati tudi ime našega aktiva. 
Dekleta so si v odbojki p ribori
le pokal in diplom o za 1. mesto 
v odbojki, fan tje  pa diplomo za
3. mesto, tud i v odbojki.

Ostale uvrstitve so bile na
slednje:
m ali nogom et — 6. mesto;
kegljanje (moški) — 5. mesto; 
kegljanje (ženske) —- 5. mesto; 
namizni tenis (moški) — 7. me
sto.

Vsi ti rezultati so izvrstni, 
kajti na teh tekm ovanjih je so
delovala le 1/10 vseh mladincev, 
ki so igrali skoraj v vseh pano
gah. N eredko je  bil tud i p ro 
blem dobiti igralce, prevoz, opre
mo. V endar vse se je  prebrodilo 
z dobro voljo. Težave so pozab-

Slovesno okrašena tribuna, 
množica ljudi, pionirčki z rdeči
mi rutkami in kapami na glavah, 
brnenje nenavadnega avtomobila 
skozi Sotesko in pozdravno 
pismo.

Uganili ste. Po dolgem času je 
prispela v Bohinjsko Bistrico 
štafetna palica s pozdravi naše
mu voditelju za njegov rojstni 
dan, katerim so se pridružile tu
ni naše čestitke. V soboto, dne 
11. 5. 1914 smo jo pričakali tudi 
mi. Naš AMD pa je imel še 
posebno nalogo. Izbrati je moral 
iz svoje vrste dva mladinca

ljene. Ostalo je  zasluženo prizna
nje, ki je  bilo še bolj dragoceno 
in pomem bno, ker je bilo to 
prvo priznanje za prehojene za
četniške težave.

Ob tej priložnosti se člani 
Aktiva m ladih delavcev zahva
ljujem o za trud  in  požrtvoval
nost v vseh športnih panogah

Delo AM
(N adaljevanje s 4. strani)

zaostriti naše odnose s p rija te lj
skimi državami.

Odločno zahtevamo, da itali
janska vlada prekliče svoje iz
jave in da enkra t za vselej pusti 
pri m iru  ozemlje, čigar ni last
nik.

Hočemo živeti v m iru in delati 
v miru! Hočemo socialistično 
Jugoslavijo s temi mejami, kot 
so bile postavljene in začrtane.

S tem pozivamo vse člane ko
lektiva, naj se pridružijo  tisočim 
Jugoslovanom, ki b ran ijo  naše 
m eje in so v skrajn i sili p riprav
ljeni boriti se za vsako ped naše 
socialistične države.

1. maj pa smo proslavili z o r
ganiziranjem  plesa že pred  sa
m im  praznikom . Nekaj dni pred 
plesom so bili izobešeni plakati, 
ki so vabili m ladino na zabavo 
ob glasbi z gram ofona. Vse se 
je  začelo ob 19. u ri. Dvorana je

(Mencinger Franci in Žitnik 
Franci), ki sta ponesla štafetno 
palico skupno z mladinko iz 
AMD TIP-TOP. Prav tako je 
imel pozdravni govor član pred
sedstva AMD čubrilo Bojan.

Vse je bilo veselo; srca so bila 
polna radosti in občutka, da smo 
zopet dokazali svojo pripadnost 
socialistični republiki in da smo 
se kot zrno v velikem klasu pri
družili tisočerim pozdravom in 
čestitkam — še na mnoga leta 
naš tovariš Tito.

vsem sodelujočim tekmovalcem, 
ki so s športno vnemo branili 
barve našega aktiva.

Prav tako se zahvaljujemo tre
nerju  naših ekip tov. LAZAR-ju 
ter vsem, ki so vodili priprave, 
ka jti priznanja niso le naš uspeh 
am pak tudi njihov trud.

delavcev
bila osvetlejna v stilu  polteme. 
Prava radost za plešoče parčke. 
Glasba je bila izvrstna, prav ta 
ko tudi discipliniranost p riso t
nih.

Za deževen nedeljski večer 
28.4. 1974 je  bilo obiskovalcev 
precej. Za osvežitev in  krepitev 
plesne energije je bila na razpo
lago osvežilna brezalkoholna pi
jača.

Torej zaključek plesa je  bil ta. 
Mladi so se prijetno zabavali ob 
zvokih glasbe, se vrteli v stilu 
poltem e in krepili poznanstva.

Res prava škoda, da je bilo 
videti med utripajočo lučjo tako 
malo ali skoraj nič mladincev iz 
našega AMD.

Izkupiček denarja, ki se je  na
bral od vstopnine, bo koristno 
uporabljen za razne udeležbe na 
športnih tekmovanjih, za nakup 
oprem e itd.

Zorica Jevremovič

Zorica Jevremovič

Zorica Jevremovič



Vendarle nova šola
Bohinjcem, predvsem pa 

najmlajšim, se je izpolnila 
velika želja. Na Dan mlado
sti so namreč v Bohinjski 
Bistrici odprli novo šolsko 
poslopje, ki ga obiskuje 564 
učencev in 32-članski kolek
tiv. V ponedeljek 3. junija 
pa so imeli že prvi delovni 
dan v novi šoli.

Nova šola se imenuje po 
bohinjskem pisatelju Dr. Ja
nezu Mencingerju, zgrajena 
pa je bila na podlagi refe
renduma oziroma samopri
spevka občanov, prispevka 
delovnih organizacij in sred
stev občinskega proračuna 
radovljiške skupščine. Po 
splošnem mnenju je to naj- 
lepša in najbolje izdelana 
šola v radovljiški občini, šo
la ima 16 učilnic, 11 kabine
tov, pisarne, prostore za 
varstvo otrok in posebno šo
lo ter malo šolo. Poleg tega 
pa je skoraj dograjena telo
vadnica in igrišča. Da bo do
grajena telovadnica in igri
šča ter telovadni prostori 
pri drugih osnovnih šolah v 
občini, predvsem šola v Be
gunjah in se finansirajo iz 
samoprispevkov občanov, 
bo potrebno izvesti še en re
ferendum za podaljšanje 
plačila prispevkov in upati 
je, da bodo občani kot tudi 
delovne organizacije pri
pravljene še priskočiti s

Španija
Naslednji dan je  bil nam enjen 

lenarjenju, nam akanju, jedači in 
seveda tud i pijači. Dva Sloven
ca sta odkrila neko restavracijo, 
v kateri so točili pivo. Res nam 
je »potegnil« in  dolgo v noč nas 
je  še vlekel, privlekel nas je  celo 
do Luna parka, nedaleč od me
sta.

Bilo je  kar zanimivo, pezete 
pa so kar kopnele na nekakšnih 
vrtiljakih. Tudi v srečolovih si 
lahko po mili volji zapravljal 
denar. Na koncu smo ugotovili, 
da smo Slovenci dokaj srečni 
ljudje. Po dveh urah  igranja na 
srečo, smo iztržili tr i steklenice 
šam panjca, dve žogi, dve m ajh
ni igrački in  tr i  m ajhne stekle
ničke aperitiva; p ri vsem tem  pa 
smo se seveda im enitno zabava
li. Neki Novomeščan se je  tako 
nalokal Tikile, da je  celo noč 
pel. Z jutraj je  p ri zajtrku  neka 
Beograjčanka dejala; »Znate ka- 
kvu divnu muziku sam čula no- 
čas«.

M enacor je  bil cilj našega na
slednjega izleta. To je  drugo naj
večje m esto na otoku. Tudi tu  je  
zelo zanimiva katedrala. Mesto 
pa je  znano še po nečem dru
gem. M ajorica Perles, ali po na
še tovarna um etnih biserov. Po
stopek je  zelo zanimiv, am pak 
m i smo ga videli zelo malo, kaj
ti vsi delavci so jo  pobrisali ven, 
zakaj, ne vem. N asproti tovarne 
je trgovina teh biserov. Tu do
biš čudo stvari, katerih  cena pa 
je, v prim erjavi z našimi, zelo 
nizka, toda za navadnega držav
ljana še vseeno visoka. Bolj od 
daleč sem opazoval nekega »do
bro  situiranega« Američana, ki 
je  kupil svoji ženi verižico za 
m ilijonček našega denarja. Od 
takih  m ikavnih stvari je  bolje, 
da jo  človek km alu pobriše, če 
ne lahko podleže potrošniški 
mrzlici.

Ustavili smo se v majhnem  
ribiškem  m estecu Porto Kristo. 
Ugotovili smo, da je  m orje rav
no tako slano, sam o malo bolj 
umazano kot v Can Pastilli. Na.

sredstvi, da se začete inve
sticije v šole pravočasno 
končajo.

Da je šolsko poslopje kva
litetno izgrajeno ima veliko 
zaslug Gradbeno podjetje 
Bohinj, ki se je resnično 
potrudilo in opravilo vsa de
la skoraj brez napak, kar je 
ponovni dokaz o njihovem 
kvalitetnem delu. K velike
mu uspehu in zadovoljstvu 
mladine, ki je komaj doča
kala nove prostore, pa je 
pripomogel s svojim ne
umornim delom ravnatelj 
Fister France, kajti brez 
njegovega prizadevanja ver
jetno šola ne bi bila odprta 
niti tako lepo urejena oko
lica.

Slavnostnemu odprtju šo
le je prisostvovalo preko

slednja posta ja  so bile znameni
te Drahove jam e. So nekaj po
dobnega kot naša Postojnska 
jam a. Zanimivo kako želijo 
Španci na  vse načine pridobiti 
turiste. V jam i ni n ikakršne mo
torizacije, tud i razsvetljava je  
dosti bolj domiselna, ka jti svet
loba p rihaja  izza kapnikov in  
vse skupaj naredi še bolj ro
m antično. No, in na koncu je  še 
podzem ni koncert. Na dnu jam e 
je  podzemno jezero in zraven 
dvorana s provizoričnimi sedeži. 
Ob določeni uri, ko se koncert 
začne, je  dvorana nabito  polna. 
Pogasijo luči in iz daljave se za
sliši glasba. N ato pripeljeta dva 
čolna, okrašena z lučkam i in na 
n jem  se pripelje godalni kvar
tet. Igrali so Chopinov žal, Schu- 
manovo san jarjen je  in še eno 
špansko melodijo. Bilo je  res 
nekaj lepega in enkratnega. Ob 
tej glasbi še največji flegm atik 
postane rom antik.

No in  še nekaj enkratnega je 
bilo na  sporedu tisti dan, nam 
reč Foto-Safari. Tukaj je  edin
stven prim er v Evropi. Otok leži 
toliko na  jugu in klim a pač od
govarja afriškim  živalim. Podob
ni oz. večji Foto-Safariji so še v

2000 občanov, katerim so 
šolarji s svojim pevskim 
zborom, tamburaši in reci
tatorji ter prispevki malč
kov iz vrtca, pripravili lep 
kulturni program, na koncu 
pa je v imenu pokrovitelja 
šole TOZD »Tomaž Godec« 
tovariš Cvetek Janez, pred
sednik delavskega sveta 
TOZD odprl šolo, ključe pa 
izročil predsednici delavske
ga sveta osnovne šole tova
rišici žmitek Mariji, ter ji 
zaželel veliko uspehov v no
vem modernem poslopju, 
nakar je bil vsesplošen 
ogled delovnih prostorov, 
kabinetov, učilnic in vsega, 
kar je nova šola prinesla 
učencem.

Keniji, Tanzaniji, Floridi, v Pa
kistanu in seveda še k je  drugje, 
toda v Evropi je  ta  edini. To je 
ograjen gozd in  travnik  skupaj, 
velikosti okrog 10 km  (kvadrat
nih). V njem  so vse tropske ži
vali, razen zveri. Peš vanj sploh 
ne moreš, p rav  tako je  izstop iz 
avtom obila ali avtobusa prepove
dan. Živali v tem  parku  so po
polnom a soočene s civilizacijo. 
Sloni so kar pridrveli k  avtobu
su in  stegovali svoje rilce skozi 
okno češ, »daj mi kaj za pod 
zob, saj sva p rija te lja , oba živi
va v civilizaciji«. Opica je  skoči
la na  avtom obil za nam i in  ni 
hotela dol, dokler ji  niso v av
tom obilu dokazali, da so ji dali 
zadnjo banano. Tudi noji, žira
fe, zebre, pelikani niso ostali lač
ni, le povodni konji so bili pre
leni, da bi se dvignili iz tople 
mlakuže. V bazenu, zunaj tega 
vrta, pa so tju ln i v vodi uganjali 
vragolije z žogo, skakali čez za
preke, goreče obroče in  podob
no. Site vsega novega nas je p ri
čakala postelja.

Ugotovili smo, da nam  je  osta
lo še tr i dni in pol lenarjen ja  in 
uživanja španskega zraka, zato 
smo m orali pohiteti, da bi ujeli

še tisto  kar nam  je  ostalo. Seve
da najprej m orje  in špansko 
sonce, ki ga p ri nas tako m anj
ka; no tem u smo posvetili ves 
naslednji dan.

Predzadnji dan  smo šli v For- 
m entor. To je  m esto na  severu 
otoka, ki slovi po najlepših pla
žah na  otoku. Plaže so res gala. 
N ajprej borovi gozdički, potem  
peščene plaže in  nato  toplo in 
plitvo m orje. Človek b i ostal kar 
tam  toda tolaži se s tem, da im a
mo tud i na Šobcu borove goz
dičke in  nam  zato ne bo treba 
še enkrat v Španijo. Ta del k jer 
leži Form entor je  najplodovitej- 
ši del otoka, saj tu  dozorijo kar 
tr i žetve. Seveda pa  je  bilo zato 
potrebno veliko truda, ka jti zem
lja  je  bila suha in  so m orali sko
pa ti nam akalne kanale. Vodo čr
pajo  velike vetrnice iz vodnja
kov, ki so več deset m etrov glo
boki, nato  pa  voda odteka po 
kanalih in  nam aka zemljo. Za 
tem  je  bil k ra tek  sprehod z lad
jo  na  kateri naj bi bila šam panj
ca p ro s ta  cona. Todä vozili smo 
se debelo uro, šam panjca pa od 
n ik jer. Končno so iz hladilnika 
privlekli dve steklenici šam panj
ca in ju  nalili v s ta r  meh, kakrš
nega so uporabljali puščavski 
popotniki. In  zdaj? M ornarska 
m rcina je  izpraznila polovico v 
svoj debeli vamp. Da bomo vi
deli kako je  treba  p iti iz meha. 
Končno smo bili n a  v rsti še mi. 
Vsakemu je  m ornar nam eril cu
rek  vina v usta , ga polil malo 
po jeziku, dosti po srajci in  že 
škropil naslednjega. To je bila 
tis ta  šam panjca p ro s ta  cona. Pe
ljali smo se m im o pečin, ki jim  
pravijo  Belvedere. Dvigajo se go
tovo tristo  m etrov navpično nad 
m orjem . Skok tam  čez bi bil go
tovo pravi užitek. Na poti iz 
Form entorja so nas peljali na 
ogled tovarne usnja. Ampak ka
ko je  tam  smrdelo! To je  nekaj 
neverjetnega in neznosnega. Po
lovica nas ni vzdržala do konca 
in sm o jo  skozi stranska  vrata 
pobrisali ven in  v bližnji oštariji 
zalili ta  sm rad s Šilcem tikile — 
španskega šnopsa. Še nekaj so 
nam  obljubili, česar smo se na 
vsej poti najbolj veselili. Namreč 
degustacijo ali pokušnjo  znanih 
m allorkanskih likerjev. To je  bi
la edina stvar na  Mallorci, česar 
si res dobil po želji. Bil je  to 
dokaj velik p ro s to r in  na vsak 
m eter je  bil sod z določenim li
kerjem . Teh sodov je  bilo še in 
še, gotovo več ko t petdeset. No 
in k a r je  bilo najvažnejše p ri teh 
sodih je  bilo to , da so imeli pi
pice, ki pa  so nas k a r dobro 
ubogale, ko smo pritiskali nanje. 
Ob vhodu si dobil kozarček, na
to  pa si ga lokal, lo k a l. . .  Nas 
Slovence so m orali na silo vleči 
ven, sicer nas še nekaj časa ne 
bi bilo. K ar dobro  okajene so 
nas odvlekli v hotel in  nas polo
žili v posteljo ko t dojenčke. Na
slednji dan sm o vsi na veliko če- 
belarili, k a jti v glavi nam  je šu
melo ko t v velikem panju.

Pravzaprav spozna človek tu 
jo  deželo šele tak ra t, ko že od
haja . N am reč vsi smo ugotovili 
kako tem peram entni in  ustrežlji
vi so Španci. Sicer je  ta  dobro
hotnost m orda včasih preveč 
um etna in  se za njihovo prijaz
nostjo  m arsikdaj kaže drugačna 
luč. Zavedajo pa  se tega, da tu 
rizem  niso sam o hoteli, jedača, 
dobra sangrija  in  lepe plaže, 
am pak še nekaj drugega kar pa 
je  p ri nas na lepem Jadranu  in 
tud i drugje vse prem alo najti, 
nam reč gostoljubje. Sicer to ne 
spada zraven toda skoraj nismo 
mogli verjeti. Zgodilo se je  v na
šem hotelu m ed večerjo.

Med kuhinjo in jedilnico so bi
la v ra ta  in ker je  n a taka r pre
več hitel je  z roko prifrčal sko
zi šipo. Zanimivo je  to, da tega 
na tak a rja  nism o več videli. Pred
zadnji dan smo Slovenci sklenili, 
da ga bomo dali malo na zob. 
Zato smo jo m ahnili na izlet, ki 
je  bil predviden za zvečer. Na 
prospektu  je pisalo: »Izlet do
znane m allorcanske hiše, p red 
stava s čistokrvnim i andaluzij
skim i vranci, nato  tipična večer
ja  s sprem ljavo muzike, piliči na 
žaru, teletina in ostale priloge. 
Vina kolikor želite, na  koncu pa 
šam panjec, nato  pa  ples v anda
luzijski atmosferi.« Tako je  trd il 
prospekt, toda opekli smo se kot 
m ačke v vreli kaši. O kakšni 
p redstavi s konji nism o nič za

vohali kaj šele videli. Imeli so 
tam  nekaj belih konj, m orda pa 
je zanje vsaka razstava predsta
va. Za večerjo je dobil vsak ne
kaj ražnjičev in koščkov teletine, 
nato pa  so nas odgnali od teh 
specialitet kot lačne krave od 
sveže detelje. Na koncu pa nas 
je  lačne in žejne avtobus odpe
ljal nazaj v hotel. Iz pro testa  
p ro ti Španiji te r  lakoti in žeji 
smo jo  m ahnili v prvo oštarijo  
in na dolgo in široko nazdravlja
li Jugoslaviji, slivovki in dobre
m u cvičku . . .

K ar nam  je še ostalo dni smo 
jih  porabili za nam akanje in 
m artinčkanje in  si pač izbijali iz 
glave, da nas bo čez dva dni po
zdravila rodna Jugoslavija. No 
seveda nism o pozabili na sho- 
ping ko t pravijo  tem u Angleži. 
N am reč nakupovanje ka jti s pe- 
setam i se p ri nas ne da kaj p ri
da kupiti, zato smo pač »zaluf- 
tali« vse kar smo imeli. Njihov 
sistem  trgovanja je  zelo zanimiv. 
Z ju traj so redke trgovine, ki se 
odpro pred  deseto uro, prav ta 
ko redke tiste, ki se zapro zve
čer p red  deseto. V splošnem so 
Španci veliki ponočnjaki. Njihov 
dan se praktično začne šele ob 
dvanajstih , razen tistih , ki m o
rajo . Opoldne gredo večina na 
plažo, zvečer pa  zaživijo nočni 
lokali in seveda z n jim i Španci. 
To ra jan je  se poleže šele zgodaj 
z ju tra j, ko jo  precej »zmahani« 
prisekajo na  svoje domove. N ji
hov režim v trgovinah je  zelo za
nimiv in za nas skoraj neizved
ljiv. Vse je  bolj »prosto po Pre
šernu«. Sprehajaš se po trgovini 
in ogleduješ robo ko t se ti za
hoče. Ce hočeš kaj kupiti prine
seš k blagajni in ti  zaračunajo. 
Tatvin je p ri n jih  zelo malo, k a j
ti im ajo zelo ostre zakone. Za 
m alenkost, ki jo  na  p rim er »po
m otom a vzameš s seboj« sledi 
ječa ali velika globa. Zato se 
Španci zelo poredko poslužujejo 
brezplačnega kupovanja.

Humor
DA NEBO PREPOZNO
Miha: »Ti Janez, zakaj pa si 

spet kregal ženo?«
Janez: »Prebral sem njen horo

skop, k je r je  pisalo — srečanje 
z ljubljeno osebo!«

VEC JE  VEC
»Ti«, je  dejala žena možu. »Pet 

p rič ti lahko pripeljem , ki so vi
dele, da  s i bil s plavolasko v 
»Mangartu«.

»To ni nič«, pravi mož. »Jaz 
jih  pa  lahko petdeset pripeljem , 
ki niso videle!«

Žena našteva možu predzakon
ske ljubice.

Moža razjezi in pravi: »Saj
sem jih  im el jaz  ne pa  ti!«

Kronika
STANJE ZAPOSLENIH
KONEC MAJA 1974
TOZD »Tomaž Godec« Bohinj

ska B istrica — 342 +  8 vajencev.
TOZD Bled — 266 +  2 vajenca.
TOZD M ojstrana — 38 + 2 va

jenca.
TOZD Podnart — 44.
TOZD Trgovina — 6.
DSSS — 118.
Skupaj 814 +  12 vajencev.

Rodili so se:
Mulej Ivanki — sin
B urja  Alojzu — sin

Člani uredniškega odbo
ra:

Robič Ivan, glavni ured
nik

Jeglič Silva, tehnični 
urednik

Žitnik Janez, P re tnar Jas
na, T ro ja r Andrej, Men
cinger Franc, K raigher 
Ciril

Palma (Mallorca)

JŽ

— dežela sonca


